



CORPORATION OF THE CITY OF
CLARENCE-ROCKLAND

ENVIRONMENT ADVISORY COMMITTEE

January 30, 2020, 7:00 pm

Council Chambers

415 rue Lemay Street, Clarence Creek, Ont.

Pages

1. Opening of the meeting
2. Adoption of the agenda
3. Adoption of the minutes 1
4. Update - reports
 - 4.1 Eliminating plastic water bottles from municipal facilities
 - 4.2 Publications calendar
 - 4.3 Greenhouse Gas Inventory
 - 4.4 EV Charging Stations
5. Other Items
6. Adjournment



COMITÉ CONSULTATIF SUR L'ENVIRONNEMENT

le 30 janvier 2020, 19 h 00

Salle du Conseil

415 rue Lemay Street, Clarence Creek, Ont.

Pages

1. Ouverture de la réunion
2. Adoption de l'ordre du jour
3. Adoption des procès-verbaux 1
4. Mise à jour - rapports
 - 4.1 Eliminer les bouteilles d'eau en plastique des installations municipales
 - 4.2 Calendrier de publications
 - 4.3 Inventaire de gaz à effet de serre
 - 4.4 Bornes de chargement de VE
5. Autres items
6. Ajournement



**CORPORATION OF THE
CITY OF CLARENCE-ROCKLAND
ENVIRONMENT ADVISORY COMMITTEE
MEETING MINUTES**

December 17, 2019
Council Chambers
415 rue Lemay Street, Clarence Creek, Ont.

PRESENT: Christopher Ralph
Claire Lemay
Diane Letourneau
Stephanie Marcil

ABSENT: Christian Simard
Isabelle Chartrand

1. Opening of the meeting

The Chair opens the meeting at 7:09pm.

2. Adoption of the agenda

Moved by Diane Letourneau
Seconded By Stephanie Marcil

THAT the agenda be adopted as presented.

CARRIED

3. Adoption of the minutes

Moved by Diane Letourneau
Seconded By Christopher Ralph

That the minutes of the Environmental Advisory Committee meeting of November 19th be adopted.

CARRIED

4. Update - reports

4.1 Carbon Emissions Calculation

Christopher Ralph presented the preliminary greenhouse gas inventory for the City of Clarence-Rockland. It was recommended that the missing pieces of information required to complete the inventory be provided by City staff. The Committee members agreed that the presentation should be made to City staff and to municipal Council and that, once complete, the greenhouse gas inventory should be used as a guiding document to support any municipal initiatives to reduce greenhouse gas emissions. It was also suggested that greenhouse gas emissions reductions be built into the procurement process as an additional factor to be considered. It was suggested by Committee members that Council should set a greenhouse gas emissions target for the municipality.

Moved by Stephanie Marcil

Seconded By Christopher Ralph

Be it resolved that the Environmental Advisory Committee recommends that the Chair of the Environmental Advisory Committee present the Greenhouse Gas Inventory to municipal staff and to Council.

CARRIED

4.2 Electric vehicle charging stations

A letter was sent to Councillor Simard requesting that a motion concerning electric vehicle charging stations be presented at the next meeting of the Committee of the Whole.

4.3 Communications calendar

This item to be discussed further at the next meeting when Isabelle Chartrand is able to contribute to the discussion.

5. Other Items

5.1 Eliminating single-use plastic water bottles from municipal facilities

The Committee members expressed their support for the Mayor's motion.

This item to be discussed further at the next meeting when Isabelle Chartrand is able to contribute to the discussion.

The manager of municipal and recreational facilities will be invited to the next meeting of the Committee.

6. Adjournment

The meeting is adjourned at 8:19pm.

President

W Recording Secretary



**CORPORATION DE LA
CITÉ DE CLARENCE-ROCKLAND
PROCÈS-VERBAL RÉUNION
COMITÉ CONSULTATIF SUR L'ENVIRONNEMENT**

le 17 décembre 2019
Salle du Conseil
415 rue Lemay Street, Clarence Creek, Ont.

PRÉSENT: Christopher Ralph
Claire Lemay
Diane Letourneau
Stephanie Marcil

ABSENT: Christian Simard
Isabelle Chartrand

1. Ouverture de la réunion

Le président ouvre la réunion à 19h09.

2. Adoption de l'ordre du jour

Proposé par Diane Letourneau

Appuyé par Stephanie Marcil

QUE l'ordre du jour soit adopté tel que présenté.

ADOPTÉE

3. Adoption des procès-verbaux

Proposé par Diane Letourneau

Appuyé par Christopher Ralph

Que le procès-verbal de la réunion du Comité consultatif en environnement du 19 novembre soit adopté.

ADOPTÉE

4. Mise à jour - rapports

4.1 Calcul des émissions de carbone

Christopher Ralph a présenté l'inventaire de gaz à effet de serre préliminaire pour la Cité de Clarence-Rockland. Il fut recommandé que l'information manquante requise pour compléter l'inventaire soit fournie par le personnel de la Cité. Les membres du Comité étaient d'accord que la présentation devrait être faite pour le personnel de la Cité et le Conseil municipal et que, une fois complété, l'inventaire de gaz à effet de serre devrait être utilisé comme document de guide pour appuyer les initiatives municipales afin de réduire les émissions de gaz à effet de serre. Il fut suggéré que des réductions d'émissions de gaz à effet de serre soient incluses dans le processus d'approvisionnement comme critère additionnel à considérer. Il fut suggéré par les membres du Comité que le conseil devrait établir des objectifs de réduction d'émissions de gaz à effet de serre pour la municipalité.

Proposé par Stephanie Marcil

Appuyé par Christopher Ralph

Qu'il soit résolu que le Comité consultatif en environnement recommande que le président du comité présente l'inventaire des gaz à effet de serre au personnel municipal et au Conseil.

ADOPTÉE

4.2 Bornes de chargement de véhicules électriques

Une lettre fut envoyée au Conseiller Simard, demandant qu'il apporte une motion concernant les bornes de chargement de véhicules électriques lors de la prochaine réunion du comité plénier.

4.3 Calendrier des communications

Cet item sera discuté davantage lors de la prochaine rencontre, quand Isabelle Chartrand pourra contribuer à la discussion.

5. Autres items

5.1 Éliminer les bouteilles d'eau en plastique à usage unique des installations municipales

Les membres du comité appuient la motion du Maire.

Cet item sera discuté davantage lors de la prochaine rencontre, quand Isabelle Chartrand pourra contribuer à la discussion.

Le gérant des installations récréatives et municipales sera invité à la prochaine rencontre du Comité.

6. Ajournement

La réunion est ajournée à 20h19.

Président

W Secrétaire